



EL PRESIDENT DE LA UNIÓN LLIBERAL, AMB SA FAMÍLIA I AMICS, BERENANT EN L'APLEC

nascuda ha aconseguit un fort renom, guanyat merescudament al portar als pobles forans la més pura alegria, amb cançons boniques i alegres com les xamoses i encisadores orfeonistes que, com un ramell de flors esfullat al pas de una processó, van llençant a l'espai les notes melodioses dels més reputats mestres per a alegrar els cors de les noies boniques que també les escoltem amb fruïció.

Tot això, referit d'una manera imprecisa i toscament, i casi amb profanació, demostra la vitalitat i ressorgiment d'un poble conscient que té ganer d'ésser i de viure en la plenitud de les seves funcions dintre un règim de llibertat, d'acord amb el seu credo polític i social.

Dóna idea d'una transformació absoluta, produïda per la convulsió social que reviu a l'escalf d'un foc patriòtic, encès amb les prédiques i ensenyances d'homes com els Garrell, Torras, Montañà, Boè i tants altres amics i deixebles d'aquests apòstols del benestar del seu poble.

Els també, amb la seva magistral paraula, van pregonant arreu dels pobles del districte, les reivindicacions dels drets socials i polítics que són propis a cada un dels seus conciutadans, conculcats moltes vegades per homes que no els mou cap sentiment noble ni enlairat.

Gràcies a les seves constants i repetides visites als demés pobles, veiem com un dia a Mollet, altre a Parets, altre a Cardedeu, etcètera, etc., es van creant nous organismes per a arribar a la seva purificació i perfeccionament, i d'això en puc respondre amb orgull amb el què a La Garriga anem a consolidar d'una manera definitiva, per pròpia iniciativa del nostre bon amic doctor Planas, que té condicionat en la publicació d'un folletó l'organització de l'obra que, com hem dit, anem a crear, a semblança de la de «La Unió Lliberal» de Granollers.

L'influència que dimana del centre, és una irradiació preponderant per tots els pobles que enrotllen la capital del districte i que també, com ella, senten les mateixes ànsies de renovació i espandiment, inspirats també en un sentit altament lliberal, encarnat amb aquests dignes representants de la democràcia vallesana que abans he anomenat.

Seguiu així i tindreu el respecte i gratitud de tots, i la cooperació més decidida dels que desitgem el triomf dels ideals democràtics per a assolir, com vosaltres, els beneficis de la personalitat que teniu regoneguda en l'ordre polític, social i cultural.

SALVADOR FORTUNY

## ALS CANTAIRES

*Vosaltres, joves i nenes, que amb tant entusiasme aprofitau les hores d'esbarjo per al conreu d'aquesta magestuosa divisió de l'art que amb ses afligranades notes componien nostres avantpassats aquells grans himnes que portaren als guerrers a assolir gestes glorioses per a nostra pàtria, a l'ensems que a ses cançons populars ens fan fruir la bellesa de les típiques costums catalanes; seguieu amb ferma fruïció l'estudi de les composicions que vostre mestre us ensenya, que en ses lliçons, a l'ensems que confortareu vostre esperit, per a resitir els embats de la lluita per la vida, compliu el sagrat deure de tot bon català, que és fer pàtria.*

JOSEP MARIMÓN

## Sinceridad

Por haber sido el maestro fundador de la escuela de «La Unión Liberal», se me ha invitado a colaborar en este número extraordinario. Y hágolo con satisfacción, porque no debo evadir ninguna ocasión en la que pueda decir algo de la escuela de mis amores; de los niños aquellos con quienes pasé días y más días; de aquellos asientos, paredes y material de enseñanza, entre los cuales se forjó cuanto soy y todo lo que valgo.

Porque se halla muy encima de las pequeñas locales, de las distancias políticas y de lo que puedan decir cuatro fanáticos o interesados, el amor que sentimos hacia la escuela y los niños en general y hacia la escuela y los niños de «La Unión Liberal» particularmente,

Somos hoy lo que fuimos en días pretéritos; y aunque a alguien le parezca lo contrario, sostenemos idénticos puntos de mira.

Y hechas estas aclaraciones, que creímos necesarias, pasemos a tratar de lo verdaderamente importante: de la escuela de «La Unión Liberal».

La asociación que mencionamos puede hacer lo que ninguna otra entidad en beneficio de la cultura ciudadana, harto decaída y abandonada como hemos señalado ya en diferentes ocasiones.

Por la razón de estar formada esta entidad por elemento trabajador y humilde en su mayor parte; por personas que deben luchar cotidianamente con un cúmulo de dificultades, muchas veces imposibles de vencer, para poder vivir; es por lo que conviene armar a nuestros pequeños de cuantas virtudes sean precisas para triunfar en las luchas sociales a que deberá acudir cuando hombre.

Y esto sólo se conseguirá organizando bien aquella escuela que con harto sacrificio crearon y han venido sosteniendo hasta la fecha.

Mas, como la acción de la escuela, reducida a los años que el niño asiste a clase, es limitadísima y no puede resolver completamente el problema cultural del ciudadano, es necesario que los directores de «La Unión Liberal» se convenzan de lo que conviene a sus dirigidos y a la población toda.

La escuela primaria, con todo y poder mucho, no llegará por sí sola a convertir al pequeño escolar en ciudadano educado, en hombre que sepa aprovechar rápidamente los frutos del progreso, que sea verdadero ciudadano civil y practique con sinceridad la democracia.

Y lo que afirmamos de la escuela primaria en general, no tiene — ni puede tener — un régimen de excepción en la de «La Unión Liberal».

El niño que ingresa en la escuela a los siete años, para abandonarla para siempre a los diez u once, sin que a ella le ligue lazo alguno, no puede llegar a ser ciudadano de ningún pueblo libre. Sería, a lo sumo, un ser que tendría apariencias de tal.

Conviene, por lo tanto, intensificar la labor de la escuela primaria de «La Unión Liberal», dando toda la extensión posible a la clase de adultos; creando una asociación de antiguos alumnos de la escuela que, junto con el profesor, realicen excursiones al campo o a la capital para adquirir conocimiento de una infinidad de hechos y cosas; celebren sesiones de lectura comentada y discutida; den conferencias públicas y visiten fábricas y talleres. Hay más. Conviene que el muchacho tenga algo en la escuela, y a ello va encaminada la creación de las cajas de ahorro infantiles o bien el establecimiento de Mutualidades escolares.

Algo de lo aquí señalado puede resolverlo en principio el «Orfeo»; mas para ello se necesita que esta institución esté íntimamente ligada con la escuela, y que ambos maestros estén compenetrados de las mismas ideas con el propósito de que esta institución musical, sea — además de la escuela artística — lugar donde se forje la cultura ciudadana.

Todo esto puede hacer «La Unión Liberal» y considerando que los directores de esta asociación crearán como nosotros que conviene hacerlo para honra de la sociedad y de Granollers, esperamos que con un poquitín de buena voluntad será un hecho lo que fué durante mucho tiempo una ilusión difícil de realizar.

P. VEGUÉ